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Şi ştiu că unii pe „fiul mai mare” l-au înţeles pentru îngeri, iar pe „fiul cel mai tânăr” pentru 

firea oamenilor, fire care a scornit ridicare şi răzvrătire împotriva poruncii Lui Dumnezeu şi s-a 

semeţit. Alţii au înţeles acestea pentru israeliteni şi pentru cei din neamuri. Însă adevărată este 

numai ceea ce am zis, anume că drepţii sunt închipuiţi de „fiul mai mare”, iar păcătoşii şi cei care 

se întorc sunt închipuiţi de „fiul cel tânăr”. Iar toată urzeala pildei pentru farisei s-a alcătuit, 

învaţându-i Domnul pe dânşii să nu se mâhnească pentru primirea păcătoşilor, măcar deşi ei vor fi 

drepţi. Deci, nimeni, pentru judecăţile lui Dumnezeu să nu se mâhnească, ci să sufere [rabde] când 

cei ce se par păcătoşi bine petrec şi se mântuiesc. Căci ce ştii tu, poate cel pe care îl socoteşti 

păcătos s-a pocăit şi, din această pricină, a fost primit? Sau ştii tu că nu are ascunse fapte bune şi 

pentru aceasta Dumnezeu priveşte cu dragoste către el? 

(Sfântul  Teofilact, Arhiepiscopul  Bulgariei, Tâlcuire  la  Sf.Evanghelii  de la  Luca) 

David. Drept aceea şi grăia acesta: 

„Până când păcătoşii, Doamne, 

până când păcătoşii se vor făli? ” 

(Psalm 93, 3).  

Aceasta grăieşte şi „fiul” cel din 

Evanghelie: „Totdeauna fiind eu în 

osteneli, nici de o mângâiere nu m-

ai învrednicit, nici pe vreunul din 

cei ce mă necăjeau pe mine spre 

junghiere nu i-ai dat, iar acum, aşa, 

fără de osteneală, îl mântuieşti pe 

cel curvar”. Aşadar, aceasta este 

toată ţinta pildei, care s-a zis 

pentru fariseii cei ce cârteau pentru 

păcătoşii care erau primiţi de către 

Domnul. Şi, ne învaţă pe noi că, 

măcar de vom fi drepţi, să nu-i 

gonim pe cei păcătoşi, nici să 

cârtim când Dumnezeu îi primeşte. 

 

 

Să  pună  Domnul  frica  Sa  în  inima  ta  cât  mai  mult,  așa  încât  și  pe  pământ,  și  pe  

mare  către  El  să  suspini  și  Lui    să-I  slujești. Știi,  că  toți  suntem  muritori,  că  în  viitorul  

apropiat  ne  vom  despărți  de  trupul  nostru, că  vom  da  socoteală  pentru  toată  viața  

noastră,  chiar  și  pentru  fiecare  cuvânt  și  fiecare  privire  piezișă, chiar  și  pentru  fiecare  

gând,  Dar  ce  zic  eu?  Domnul  a  spus  că  vom  da  socoteală  chiar  și  pentru  cele  săvârșite  

fără  voie  și  întru  neștiință.  Și  atunci,  cum  trebuiue  să  fim?  Să  fim  plini  de  frică  și  de  

cutremur,  gata  să  dăm  răspuns  bun. Cumplită  va  fi  judecata  lui  Dumnezeu!  De  o  parte   ̶ 

focul  nestins,  de  alta   ̶  Împărăția  cerurilor. Cel  dintâi  îi  așteaptă  pe  păcătoșii  care  n-au  

primit  poruncile  Domnului,  cea  de-a  doua  ̶  pe  cei  care  au  păzit  legea  Lui. 

Așadar, te  rog:  trăiește  în  cuvioșie  și  curăție,  deoarece  te  afli  înaintea  lui  Dumnezeu. 

Orice  faci  să  faci  întru  slava  lui  Dumnezeu.  Peste  tot  să  vă  purtați  nu  ca  niște  oameni  

lumești,  ci  după  pilda  apostolilor:  să  aveți  frică  și  cutremur.   

Adu-ți  aminte  de  Binefăcătorul  tău, proslăvește-L  pe  Dumnezeu  în  viața  ta,  ca  

Dumnezeu  să  te  proslăvească  în  veșnicie. Învață-i  ceea  ce  ți-am  spus  și  pe  tovarășii  tăi,  

și  pacea  de  la  Domnul  să  vă  încununeze  întru  unire  de  cuget. 

(Sfântul  Teodor  Studitul, fragment  din  ”Povețe  ale  Sfinților”) 

 
 

”Pilda  Fiului  risipitor”, frescă  din  biserica  Sf.  Mare 
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